
2022 41 | פברואר  ן מס'  ו לי י ג ו |  ל עכשי 39 38 | מחו  | 2022 41 | פברואר  ן מס'  ו לי י ג ו |  ל עכשי מחו

״ליצור לא רק לספוג״: 
שיחה עם ד״ר עינב

קטן־שמיד עם כניסתה 
לתפקיד מנהלת בית הספר 
למחול של סמינר הקיבוצים

שחר ברקוביץ

מספיק  כמשהו  נחשבה  לא  גוף  אמנות  המערבית  במסורת 
אפילו  או  האמנות  של  פילוסופיה  כמו  שלא  עליו.  לחשוב  רציני 
המחול  חקר  רבים,  טקסטים  יש  להם  קולנוע,  או  ארכיטקטורה 
הולך  זה  אבל  מבוססת.  פילוסופית  מסורת  נעדר  כתחום  נותר 

ומשתנה
)עינב קטן־שמיד(.

ד״ר עינב קטן־שמיד היא פילוסופית של המחול אשר קושרת פרקטיקה לתיאוריה 
ועכשיו גם לחינוך. היא נכנסה לניהול ביה״ס למחול של סמינר הקיבוצים לאחר 
ובברלין. כבוגרת הסמינר, הגעתי מלאת  יורק  14 שנים שבהן חיה בבוסטון, בניו 
בבית  נפגשנו  כניסתה לתפקיד המשמעותי.  לרגל  סקרנות לשיחה פתוחה עמה 
בדרך לקמפוס אמנויות  מיפו  ברגל  אליו צעדה קטן־שמיד  בנווה צדק,  קפה קטן 
המגוון  על  המחול,  שדה  על  לשיחה  צללנו  בראיון  שלום.  בכלבו  השוכן  החדש 
המקצועיים  חייה  התגלגלות  קטן־שמיד, על  של  הבין־תחומית  והגישה  התרבותי 

ועל הכיוון שאליו נושבת הרוח. 

יסמין  של  תלמידתם  הייתה  השנים  לאורך  בישראל.  והתחנכה  גדלה  קטן־שמיד 
וליביה חכמון איילי, ושל רבים אחרים.  גודר, פרופסור משה צוקרמן, אוהד נהרין 
את התואר הראשון )בתכנית הרב־תחומית לאמנויות( ואת התואר השני )בפקולטה 
אביב.  תל  באוניברסיטת  למדה  יתרה,  בהצטיינות  סיימה  שאותם  הרוח(,  למדעי 

עבודת התזה שלה התמקדה בספר הטירה לקפקא. 

בתחילת שנות ה־30 לחייה גרה בבוסטון וניו יורק במשך שנתיים, שבמהלכן למדה 
שנה אקדמאית באוניברסיטת בוסטון וסמסטר מחקרי בג׳וליארד. בהמשך עברה 
לאוניברסיטת הומבולדט, ברלין, שם כתבה את עבודת הדוקטורט שלה )שהוגשה 
בעקבות  בגאגא.  ונפש  גוף  בין  הקשר  הרוח:  ומצב  הגוף  מצב   – ת״א(  לאונ׳ 
שהתפרסם   Embodied Philosophy in Dance הספר  את  הוציאה  הדוקטורט 
בשנת 2016, בד בבד עם פריצתו הבינלאומית של אוהד נהרין והפצת סרטו של 

תומר היימן מיסטר גאגא.

קטן־שמיד מרצה זה שנים רבות ופועלת כחוקרת אינטרדיסציפלינרית המתמקדת 
מדומה.  מציאות  טכנולוגיית  ובשילוב  מחול  בעבודות  חוויה  כעיצוב  בכוריאוגרפיה 

למחול  הספר  בית  בניהול  עפר  שלומית  ד״ר  את  החליפה   2021 בספטמבר 
בסמינר הקיבוצים. 

בימים אלו קטן־שמיד גרה ביפו עם בן זוגה אלכסנדר קטן־שמיד, קולנוען מברלין 
חיה  שוב  והיא  מהכל  הכל  יש  בברלין,  כמו  ביפו,  לדבריה,  ארצה.  איתה  שעבר 

במקום שיש בו רב־תרבותיות.
ברקוביץ: איך את מציגה את עצמך בארץ ובברלין?

קטן־שמיד: זה דינמי וזה משתנה כרגע – למעשה ב־14 השנים האחרונות גרתי 
ועבדתי מחוץ לתרבות האם שגדלתי בה. עברתי לשם בגיל מבוגר יחסית: לבוסטון 
חודשים  שמונה  לפני  אותי  שואלת  היית  אם   .32 בגיל  נסעתי  ולברלין   30 בגיל 
גרה  שאני  זה  עם  השלמתי  דעתי.  על  עולה  היה  לא  הרעיון  בסמינר,  אהיה  אם 
בחו״ל והתרומה שלי לשדה היא מבחוץ. לא ״תכננתי את החיים״. עם זאת פיתחתי 

מודעות למה שצריך לעשות כדי להתפתח בצורה מקצועית.
כמי שחיה בין התרבויות ובין תחומי ידע, בברלין הבנתי שהייחודיות שאני מביאה 
בפני  הבין־תחומיות  של  השכלול  ובין־תרבותית.  בין־תחומית  היא  השדה  לתוך 
את  למצוא  החיבורים,  את  להבין  צריכה  אני  בעצם  כי  קשה,  עבודה  הוא  עצמה 

המכנה המשותף ואת ההבדלים בין שדות שונים ולהרגיש נינוחה בתוך הדבר. 

ברקוביץ: איך היה לחקור וליצור בסביבה תרבותית אירופאית?
להרגיש  ועדיין  אחר  תרבותי  קוד  לפענח  היה  שלי  הניסיון  בגרמניה  קטן־שמיד: 
נוח לדבר שפה תרבותית, שקשורה לניסיון החיים שלי ולמקום שממנו באתי. בתוך 
אנשים  למה  להבין  בניסיון  עוסקות  שלי  השאלות  והרב־תרבותיות,  הבין־תחומיות 
לנסות  כדי  פועלים?  כמו שהם  פועלים  אנשים  למה  חושבים?  כמו שהם  חושבים 
להבין את משחק המחשבה שלהם על מנת ליצור קשר עם משחק המחשבה שלי, 
שהוא לא תמיד אותו המשחק. אני לא התחנכתי בתוך מסורת גרמנית, אז כשאני 
באה לתוך חברה גרמנית שעוסקת בהיסטוריה של האמנות בעיקר )כפי שזה היה 
במכון המחקר הראשון שבו עבדתי בהומבולדט(, הבנתי מהר מאוד שאם אני אנסה 
יש  לי  להבין מה  צריכה  והייתי  בסוג של מרדף,  הזמן אהיה  כל  אני  כמוהם  להיות 
זה איזשהו שלב שאת כבר רוצה  והניסיון שלי.  לתרום לשיח מתוך הפרספקטיבה 
להתחיל לייצר ולא רק לספוג. אבל כמובן כל החיים סופגים, כל החיים אני סופגת. 
של  סוג  גם  הייתה  שהבאתי  השונה  המבט  נקודת  מקום  שבאיזשהו  חושבת  אני 
מנוע להצלחה של הפרויקטים שעשיתי. כמו כן, השדה המקצועי היום מבין את 
)של המחול,  גם בשדה המחקר  ומגוון תרבויות.  ידיעה  צורות  החשיבות של מגוון 
מיומנויות  בין  החיבורים  של  הרלוונטיות  את  מבינים  בכלל(,  או  מופע  אמנויות 
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של  לשאלות  ויותר  יותר  הולך  השדה  האמנית.  של  או  האמן  של  ולזהות  לתרבות 
מגוון ופחות להגמוניה של תרבות אחת ששולטת בשיח.

ברקוביץ: כשעבדת בחו״ל, איך התגברת על מחסום השפה?
קטן־שמיד: השפה נרכשה עם הזמן. הייתה לי גישה לשפה הגרמנית כי למדתי 
גרמנית באוניברסיטה וגם בתואר השני שלי עסקתי בקפקא, אז קראתי יחד עם 
הטירה בשפת המקור. למעשה אחת הבדיחות שלי על עצמי  מורה פרטית את 
היא שכשהגעתי לגרמניה, בגלל שקראתי טקסטים פילוסופים ידעתי מילים כמו 
גם  לי  קרה  זה  פשוט.   ,Einfach זה  מה  ידעתי  לא  אבל  נאורות,   ,Aufklärung
בארה״ב, בתקופת המחקר לדוקטורט בבוסטון. זו הייתה הפעם הראשונה שבה 
מונחים מהתחום  בין  איזשהו פער  יש  Cucumber, מלפפון.  השתמשתי במילה 

המקצועי והפילוסופי ובין השפה היומיומית.
ברקוביץ: מתי הגעת לאוניברסיטת הומבולדט?

קטן־שמיד: התחלתי לכתוב את הדוקטורט פה, באוניברסיטת תל אביב, הצגתי 
עם  קרויס, שהפך  מייקל  ג׳ון  פרופסור  של  בקולקוויום  והשתתפתי  בברלין  בכנס 
הימים למנחה השני שלי לדוקטורט. ביום שחזרתי לישראל קיבלתי הצעה ממנו 
אז  משם.  ולכתוב  מחקר,  מלגת  על  הומבולדט,  באוניברסיטת  בברלין,  להישאר 

בעצם חזרתי לארץ ונסעתי באותו שבוע חזרה לברלין. 
כוריאוגרפיות  של  הסצנה  את  חקרת  בברלין  שהותך  במהלך  מדוע  ברקוביץ: 

עצמאיות בישראל בתוך הקשר בין אתיקה ואסתטיקה?
קטן־שמיד: שאלות של זהות והתפקיד החברתי שלי הניעו אותי להביט בקבוצת 
השוות שלי. התחלתי לחקור את העבודות של יסמין גודר, ענת דניאלי, דנה יהלומי, 
דנה רוטנברג, רננה רז ואילנית תדמור. אלו יוצרות שהן פחות או יותר מהדור שלי. 
חלקן מתפלאות שאני אומרת זאת, כי חלקן יותר מבוגרות ממני, וחלקן היו מורות 
המחול  בשדה  הפועלות  זמני,  בנות  כוריאוגרפיות  של  ביצירה  המבט  אבל  שלי. 

בישראל, עוזר לי להבין את התפקיד החברתי שבו אני רוצה לקחת חלק. 
ברקוביץ: האם הן עוסקות כמוך בשאלות פילוסופיות?

קטן־שמיד: אולי לא שאלות פילוסופיות, אבל כן יש להן שאלות חברתיות שמניעות 
אותן ואת התפישות המורכבות שלהן על אודות על כוריאוגרפיה ותנועה. זה עשוי 
האמנותיות  העשיות  אבל  ספרים,  ולקרוא  ללכת  פחות  בתיאוריה,  פחות  להיות 
שלהן נובעות מתוך מבט ביקורתי על החברה ושאלת שאלות שיש להן גם ערך 
לפיתוח תיאורטי. אצל דנה יהלומי החיבור בין פרקטיקה לתיאוריה הוא מאוד בולט, 
כי גם היא מגיעה משני התחומים. העבודה של יסמין מאוד מנוסחת דרמטורגית. 
הרפורמית  היהדות  מתוך  מגיעות  המחשבות  אם  אפילו  רז,  רננה  של  בעבודות 
גם  מודעות,  שאלות  שואלת  עדיין  היא  במקרה,  קוראת  שהיא  ספרים  מתוך  או 
אם המהלך הוא לא סכולסטי באופן אקדמי. כלומר השאלות של כולן הן שאלות 
אילנית תדמור חושבת באופן מאוד  גם  הן מנומקות.  כולן  והשאלות של  מודעות 
אנליטי את הפרקטיקות שהיא מלמדת. היצירה של דנה רוטנברג נובעת מהרבה 
מודעות למדיום ולאפשרויות השימוש בו ביחס לחיים, והעבודה של ענת דניאלי 

מנוסחת מהמוטיבציה החברתית והפמיניסטית שעומדת מאחוריה.
)ישראל(  וזה גם מה שעניין אותי בקשר אליהן: איך הן חושבות את המקום הזה 
ואיך  כאן,  לחולל  מנסות  שהן  השינוי  מה  יוצרות,  שהן  לכוריאוגרפיה  ביחס 
המחשבה שלהן מגיעה מתוך הגוף או מתנסחת מתוך פרקטיקות פיזיות. הטענה 
מנותק  רעיון  של  סוג  לא  היא  תיאורטית  שמחשבה  היא  איתה  מזדהה  שאני 
מהמציאות או מנותק מהחוויה שלנו בעולם. גם מבחינתי, כשאני עושה תיאוריה 
ביחס  עצמית  ומהבנה  בעולם  מהתבוננות  מגיע  כל  קודם  זה  משהו  חוקרת  או 
לחוויה חברתית שאני לוקחת בה חלק. זה לא רק שתיאורטיקן מסוים אומר משהו 
ואז זו הצורה הנכונה להביט על העולם. אלא אני שואלת איפה רעיונות שקיימים 
ושיטות  רעיונות  מה  אותה?  חווה  שאני  כפי  המציאות  ואת  אותי  פוגשים  בשדה 
לפעול  לי  מאפשרים  הם  איך  ובעיקר  הלאה?  לחשוב  לי  מאפשרים  התבוננות 
באופנים מודעים. כמו כן, בחרתי בכוריאוגרפיות ישראליות היות והישראליות עדיין 

מניעה את המחקר שלי.
ברקוביץ: למה את מתכוונת במשפט ״הישראליות מניעה אותך״? 

עם  חברה  זו  בה.  שגדלתי  שזו החברה  לכך  מתכוונת  אני  כל,  קודם  קטן־שמיד: 
אידיאולוגיות מנוגדות. בתקופה שבה כתבתי בארץ את  והמון  המון קונפליקטים 

המאסטר שלי על קפקא התנהלה מלחמת לבנון השנייה. הייתה לי אז תחושה 
שבתוך הקונפליקטים החברתיים, אין אף קול שמבטא את הקול שלי. שיש במרחב 
ולבן, דבר שקורה במיוחד בתקופות  ולכאן, היה המון שחור  המון רדוקציה לכאן 

של מלחמה.
כשפעלתי  בהמשך,  שלי  ההבנה  את  גם  הניע  בישראל  שגדלה  כמי  שלי  המבט 
בתרבויות אחרות. אני חושבת שבכל חברה אנשים בסופו של דבר פועלים באופן 
שנאמן לנקודות המבט שלהם. אני זוכרת שאפילו כילדה הבנתי שאנשים, בסופו 
של דבר, פועלים לפי עולם הערכים שלהם. מתנחלים בטוחים שהם עושים טוב 
למען הארץ ולעם היהודי – המעשים שלהם הולמים את תפישת העולם שמניעה 
אותם. פעילי שלום בטוחים שהם עושים טוב למען הארץ והחיים במזרח התיכון. 

כל אחד בטוח שהוא עושה את הדבר הכי טוב שהוא מבין. 
זה  התיכון  היה שהמזרח  שלי  חלק מהתחושה  החוצה  זוכרת שכשיצאתי  גם  אני 
מסובך, אז נמנעתי מלהביט במקום. אבל בשלב מסוים הבנתי שמסובך זו גם לא 
על  לפעול  להתחיל  צריך  עתיד משותף  איזשהו  לייצר  רוצות  אנחנו  ואם  תשובה, 

מנת לפרק את המסובך הזה.
ברקוביץ: את מרגישה שזה התפקיד שלך?

כן  אני  אבל  שלום...  פעילת  לא  אני  מסוימת.  מאוד  מאוד  ברזולוציה  קטן־שמיד: 
ואני חושבת   – והחינוך  ובתחום המחקר  נמצאת באיזשהו תפקיד בתוך האמנות 
אני  נקודת המבט.  הוא לפתוח את  וחינוך  שבאיזשהו מקום התפקיד של אמנות 
פחות רוצה להגיד לאנשים מה לחשוב, ואני חושבת שהרבה פעמים בתוך ויכוחים 
מגיעים לנקודה שאם מישהו לא חושב כמוני, אז הוא לא חושב נכון. פחות מעניינות 
אותי המסקנות של כל אחד ואחת, כן מעניינים אותי תהליכי מחשבה ואני עובדת 
שהייתי  משהו  היא  גמישות מחשבתית  שלי.  כל  קודם  הגמישות המחשבתית,  על 

שמחה לנסח היטב ולאפשר אותה, על מנת להניע אותה הלאה.
הטקסט  בתוך  הבנה  ביצירת  בקושי  עסקתי  השנייה  לבנון  מלחמת  בתקופת 
מעט  וכתבתי  שבע  בת  בלהקת  בשיעורים  השתתפתי  תקופה  באותה  הקפקאי. 
ושם התחילו להתנסח המחשבות הראשונות שלי  נהרין.  אוהד  על העבודות של 
על מחול כמרחב שמאפשר את הבו־זמניות של דינמיקות שונות. כשצפיתי במחול 
וזה מה  ובריבוי המשמעויות שלהן, ניחמה אותי.  ההתבוננות בדינמיות, בפעולות 
שהניע אותי לחקור אמנות ומחול כתחומים הפילוסופיים שבהם התמקדתי. עבורי 
האמנות הייתה שיח שאפשר לדבר ולפעול בו, כי בשיח הפוליטי היה לי מאוד קשה 

להתבטא באופנים שהייתי מרוצה מהם.
ברקוביץ: איך את רואה את שדה המחול בארץ לעומת ברלין?

קטן־שמיד: אני חושבת שהשדות הם שונים ושהתהליכים התרבותיים כאן הם עדיין 
ומאוד  בארה״ב  מהשדה  שונה  מאוד  בברלין  השדה  גם  בנוסף,  אחרים.  תהליכים 
שונה מהשדה בבריטניה. לכל חברה יש את הגלובליות של השיח, הכנסים ושאלות 
גם את השיח  יש בכל מקום  מחקר אשר מתכתבות אחת עם השנייה. אבל עדיין 
המקומי שנוצר וייחודי לו. הבעיות החברתיות באמריקה הן לא הבעיות החברתיות 

בבריטניה והן לא הבעיות החברתיות בגרמניה ולא הבעיות החברתיות בישראל.
לעיתים  יש  מבחוץ  ישראלי  מחול  על  הכתיבה  בתוך  פעמים  חושבת שהרבה  אני 
נקודות עיוורון. למשל, יש כמה תיאוריות שעושות איזשהו ״קופי פייסט״ של תיאוריה 
אמריקאית על דה־קולוניאליזם, ומלבישות אותה על החברה כאן מבלי לקרוא את 
המורכבויות הספציפיות שלה. לעומת זאת, העיסוק כאן במחול חושב את הסוגיות 
דוגמאות  הן  גודר  ויסמין  יהלומי  דנה  כמו  כוריאוגרפיות  מבפנים.  הישראליות 
לכוריאוגרפיות שפועלות מתוך השאלות המקומיות בצורה מאוד מוצלחת. יש להן 
היכולת להתבונן על ישראליות מתוך איזשהו מבט ביקורתי, שרוצה להניע תהליכים 

חברתיים הלאה.
ברקוביץ: החיבור עם אוהד נהרין נוצר דרך שיעורי הגאגא?

שהייתי  חושבת  אני  אביב,  תל  באוניברסיטת  להרצאה  הגיע  נהרין  קטן־שמיד: 
בדיוק בתחילת התואר השני שלי. הוא הזמין אותי לשיעור גאגא והלכתי לשיעור. 
אותי  וגם שיתף  גאגא של הלהקה  אותי לשיעורי  זה התגלגל, הוא הזמין  בהמשך 
טקסט  כתבתי  שבע,  בת  מתוך  בהתחלה  לכתוב,  התחלתי  יצירה.  בתהליכי  קצת 
 Max של  מחודשת  בהעלאה  שוב  מזמן  לא  הופיע  הזה  הטקסט   .Maxל שיווקי 

בשוודיה.

ברקוביץ: היה לך חלום להיות רקדנית מקצועית?
הרגשתי  מקום  באיזשהו  אבל  זה  עם  פלרטטתי  ולא.  כן  כזה  היה  זה  קטן־שמיד: 
יותר נוח ב״בחוץ״ של הדבר. הרגשתי יותר נוח עם החיבור והשילוב בין הכתיבה 
גם משהו  זה  ליצור.  מנת  על  של המחול  בכלי  וכן השתמשתי  לימדתי  כן  למחול. 
שהתפתח הרבה יותר בברלין: ליצור מחקרים שהם מבוססי אמנות. שהם מבוססי 

מחול וקומפוזיציה.
ברקוביץ: זה שולח אותי לסמינר, האם אחת השאיפות שלך היא ליצור דבר כזה 

בסמינר?
בין  ולגשר  המקום  את  להבין  זמן  עוד  צריכה  שאני  מרגישה  אני  קטן־שמיד: 
האמביציות המקצועיות שלי להתהוויות השונות בשדה. בעיני זה לא רק מה שאני 
רוצה לעשות אלא לאן אני רוצה להוביל. בסופו של דבר זו לא רק עבודה שלי אלא 
אמנות זו עבודה חברתית. מה שייווצר תלוי גם באמביציה, מוטיבציה וסקרנות של 

התלמידות וגם ביכולות, אמביציה, מוטיבציה וסקרנות של צוות ההוראה. 
ברקוביץ: מה הביא אותך למשרה?

קטן־שמיד: היה ״קול קורא״ למשרה. מראש חשבתי שהסמינר הוא מקום עם המון 
פוטנציאל, ובשלב המיונים הראשון פגשתי את אבנר פיינגלרנט )דיקן הפקולטה 
שהפקולטה  הכיוונים  את  ראיתי  תכנון(,  מנהל  )ראש  כהנא  ואבישי  לאמנויות( 
לאמנויות הולכת אליה והבנתי שאני רוצה את המשרה. בחיפושים שלהם לתפקיד 
בדיוק  שזה  הפרקטיקה,  ומשדה  המחקר  משדה  שמגיעה  מישהי  ביקשו  הם 

החיבורים שאני עושה. 
אם  גם  דומה,  שפה  חולקים  שאנחנו  הבנתי  וכהנא  פיינגלרנט  עם  בפגישה 
רוח   ,Zeitgeist לזה  קוראים  בגרמנית  שונות.  התנסויות  ומתוך  שונים  מכיוונים 
ממקומות  שמגיעה  חפרפרת  כמו  הוא  הצייטגייסט  הגל,  הפילוסוף  אצל  הזמן. 
יש להם הקשרים תת־ שונים: בבת אחת הרעיונות מגיעים מכיוונים שונים אבל 
קרקעיים שבתוכם הם נוצרו. אז הרעיון במקרה הזה, רוח הזמן, היא החיבור שבין 
שלי  בעבודה  אותי.  ומניע  איתו  מזדהה  שאני  רעיון  וזה  והתיאוריה,  הפרקטיקה 
אני מתעסקת בחיבורים – בתוך האמנות, בתוך הפילוסופיה, בתוך מחקר שהוא 
ידי שאלות מעשיות ובתמורה  מבוסס אמנות – וגם מתעסקת במחקר המונע על 

מניע שאלות של קומפוזיציה.
ברקוביץ: איך היה המפגש שלך עם הסמינר?

עם  הקשר  בגלל  בסמינר,  הטמונות  האפשרויות  את  ראיתי  מראש  קטן־שמיד: 
בתוך  לעבוד  ההזדמנות  בגלל  וגם  המקום,  של  ההומניסטית  המסורת  החינוך, 
במרכז.  האדם  ובת  בן  את  שרואה  מסורת  עדיין  יש  בסמינר  הישראלית.  החברה 
היום  גם  פעם.  של  הקיבוצית  של החברה  ההומניזם  וסביב  החינוך  סביב  בעיקר 
חווית  לייצר  והרצון  כאן מסורת של מעורבות חברתית שנובעת מתוך החינוך  יש 
למידה איכותית לסטודנטים. כמו כן, בחודש הראשון שלי הייתי בישיבות הנהלה 
של בעלי תפקידים חדשים והתוודעתי יותר ויותר ל״אני מאמין״ של המכללה, וכן יש 

כאן מערכת שמנסה לחשוב את עצמה באופן דינמי.
יצירה,  )הוראה,  למחול  הספר  בבית  הסטודנטים  את  מכוונים  לאן  ברקוביץ: 

פרפורמנס(?
שמרצות  חושבת  אני  כל  קודם  מתחברים.  האלה  הדברים  מבחינתי  קטן־שמיד: 
ומרצים, מורות ומורים, צריכים להיות אנשים שיש להם איזשהו קשר למה שקורה 
בשדה האמנות, בשדה המחקר או בשדה החברתי. הם צריכים תחום ידע דינמי 
פעם  שלמדנו  ישנות  פרקטיקות  על  חזרה  רק  לא  היא  הוראה  כי  אותם,  שמניע 
ואנחנו מעבירות אותן הלאה כפי שהן. ללמד פרקטיקות של העבר מתוך טכניקות 
שהיו רלוונטיות לעבר זה לא מעניין. כלומר, כן צריך לדעת איזושהי מסורת ומאיפה 
המקורות של הפרקטיקה והרעיונות. היתרון של חיים בתוך האקדמיה הוא שיש 
אפשרויות לפרוש את המקורות של תחומי הידע, יחד עם השימושים, ההשפעות 
והרלוונטיות שלהם לכאן ועכשיו. אני חושבת שחינוך היא לא מילה גסה, להפך. 
מבחינתי מכללה לחינוך היא מקום להזדמנות, כי מפה הולכים גם להוראה. כלומר, 

מכאן יש אפשרות להשפיע הלאה.
ברקוביץ: מה החזון שלך?

קטן־שמיד: החזון שלי הוא שבסופו של דבר אנשים ידעו להשתמש במחול כשדה 
ידע דינמי, שאיתו הן יכולות לעשות מה שהן רוצות ושאיתו הן יכולות להניע עשייה 

אמנותית וחברתית. אם זה להשתמש אחר כך במחקר תנועה מעשי – כי הן מבינות 
תנועה ויכולות לתרום למחקרים בתחום, כמו למשל להשתלב במחקרים של שיקום 
של בתחומים  לתרום  פיזיות  ומיומנויות  חדשות  טכנולוגיות  של  מחקרים  תנועתי, 
Well-being , תרפיה בתנועה או ללכת לחינוך או לתחום אמנויות הבמה. השדה 

עצמו הוא יותר רחב מתחום הידע של בן אדם אחד והוא צריך לאפשר דינמיות.
ברקוביץ: זה מה שאת מביאה לסמינר?

בצורה  מחולי  ידע  על  להסתכל  גם  היא  זה  את  לעשות  היכולת  כן.  קטן־שמיד: 
האבסטרקטית שלו – בצורת הפוטנציאל והמהות. לא רק ללמד איך נכון לרקוד, 
אלא מה תנועה מניעה, מה היא יכולה ליצור ולמה מתרגלים אותה בצורה כזאת 
או אחרת. מה עוד אפשר לעשות עם זה? חשוב לי שכל תלמידה תמצא את מקומה 

בתוך העולם המקצועי לפי המסוגלות ותחום העניין שלה.
אמנות  בתפיסת  שינוי  איזשהו  שזה  מרגישה  אני  הסמינר,  כבוגרת  ברקוביץ: 
איך את  ואמנותי.  חינוכי  כלי  להיותו  בנוסף  ידע,  כגוף  המחול: דגש על המחול 

רואה את התפקיד שלך הלכה למעשה?
קטן־שמיד: אני חושבת שניהול הוא קודם כל קומפוזיציה של צרכים, כי זה לא רק 
החזון שלי זה גם איך החזון שלי אפשרי בשטח ובהתאם לשדה. המחול הוא שדה 
יכול  לא  אחד  אדם  לצמוח.  כדי  השנייה  את  אחת  צריכות  אנחנו  שיתופי.  מאוד 
לשנות שדה. המשימה שלי היא לזהות את מרחב האפשרויות שכבר קיימות בתוך 
השדה ובתוך המערכת, ולהשפיע משם לכיוונים של הרחבת ומימוש הפוטנציאל 

של מי שמגיעה ללמוד. 
 – יודעת  לא  עדיין  אני  הבאה?  בשנה  תראה  המערכת  איך  יודעת  שאני  להגיד 
תיאוריה  בין  קונקרטיים  יותר  לחיבורים  שואף  כן  זה  שואף.  זה  לאן  יודעת  אני 
ופרקטיקה ולמגוון רחב של אפשרויות, שיטות ותרבויות בתוך המחלקה. אני ארצה 
שונים.  מרקעים  ולכאלה שמגיעים  להם,  חשוב  לאנשים שהחזון החברתי  לפנות 
שלהם,  בידיים  גם  שהתרבות  להרגיש  צריכים  ואנשים  רב־תרבותיות  בישראל  יש 
שהיכולת להתבטא ולהשפיע על מה שיקרה כאן בהמשך שייכת לכל אחת ואחד. 

לשדה  הסמינר  של  מהחממה  שיוצאות  לבוגרות  מייעצת  את  מה  ברקוביץ: 
המחול?

זה  שלמידה  להבין  להתמקצע,  להמשיך  סקרניות,  להיות  להמשיך  קטן־שמיד: 
משהו שאף פעם לא נפסק. במפגש הראשון עם התלמידות.ים הבאתי את השיר 
יפרחו פרחים באביב. הזכרתי  בו לא  המקום שבו אנו צודקים,  יהודה עמיחי,  של 
כבר את תחושת הצדק בתוך ההוויה הישראלית, שהיא תחושה אנושית בכלל. גם 
אני משתדלת להיות מודעת לכך. אני יכולה להיות יציבה בתוך תנועת הידיעה שלי 
אולם במקום שבו אני מרגישה צודקת זה המקום שבו אני הולכת עם הראש בקיר 
הידע. המשפט האחרון  בתחום  גם  כך  להתפתח.  אני מפסיקה  שבו  וזה המקום 
מי  כי  אומר   )Truth and Method( ומתודה  אמת   )Gadamer( גדמר  של  בספר 
שחושב שענה על כל השאלות הרי שהוא ההרמנויטיקן הרע – הפרשן הרע. אותו 
דבר אצל דיואי )Dewey( ב־How We Think: בכל פעם שאנחנו עונים על שאלת 
מחקר ומגיעים לשלב של ידיעה, נפתח שדה חדש של מבוכה. ידע, אמנות, יצירה 
וגם חינוך הם תחומים דינמיים. לכן, העצה הכי טובה שלי היא לא להפסיק ללמוד 
ולבחון את תחומי העשייה שלהן. אני חושבת שהקשבה וסקרנות לאחר, לעולמות 
הערך שהוא מביא איתו, שהיא מביאה איתה, הם דבר עקרוני בדרך ההתפתחות 

האישית.
ברקוביץ: זה לוקח אותי לאינסופיות של תהליך היצירה. את כל הזמן בהתהוות, 

זה אף פעם לא יהיה שלם...
קטן־שמיד: זה גם המקום האופטימי בידע. קודם כל לכולנו יש אפשרות להיכנס 
אחת  אף   – שני  ודבר  בתוכו.  מקום  יש  שלכולם  נהר  של  סוג  איזשהו  זה  פנימה, 
מאיתנו לא חולשת על הכל, אבל אנחנו כן יכולות למצוא את המקום שלנו בתוך 

השדה התרבותי, וההתפתחות שלנו היא לא משהו שיש לו סוף.
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